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Konferencja prasowa w GUGiK, 20 wrzeœnia

WyraŸne przyspieszenie
Bie¿¹ca dzia³alnoœæ i plany GUGiK by³y, obok posiedzenia Pañstwowej Rady Geode-
zyjnej i Kartograficznej, dominuj¹cym tematem konferencji prasowej z udzia³em
g³ównego geodety kraju Kazimierza Bujakowskiego, przewodnicz¹cego Rady prof.Bo-
gdana Neya oraz dyrektora generalnego GUGiK Tadeusza Koœciuka.

O nowelizacji Pgik
i rozporz¹dzeniach

Prezes Bujakowski podtrzyma³ deklaracjê
opracowania nowego Prawa geodezyjnego
i kartograficznego. Nad za³o¿eniami do nie-
go trwaj¹ ju¿ w urzêdzie prace, ale najpierw
wydane zostan¹ wszystkie rozporz¹dzenia
wykonawcze i jednolity tekst obowi¹zuj¹cej
aktualnie ustawy. W trakcie prac sejmowych
(w pakiecie kilkudziesiêciu ustaw) jest nato-
miast nowelizacja Pgik dostosowuj¹ca je do
zgodnoœci z konstytucj¹ w zakresie delega-
cji do wydawania rozporz¹dzeñ. Ustawa za-
sadnicza wymaga bowiem, by takie upo-
wa¿nienie okreœla³o organ w³aœciwy do wy-
dania rozporz¹dzenia i zakres spraw przeka-
zanych do uregulowania oraz wytyczne do-
tycz¹ce treœci aktu. Po analizie okaza³o siê,
¿e delegacje Pgik (przyjêtego w 1989 r.) mo-
g¹ byæ traktowane jako niezgodne z konsty-
tucj¹, która wesz³a w ¿ycie w 1997 r. Kolej-
ne nowelizacje Pgik by³y przeprowadzane
z okreœlonych powodów i nie uda³o siê do
nich do³¹czyæ tych zmian dostosowawczych.
Taki tryb wprowadzania poprawek do usta-
wy jest bardzo uci¹¿liwy, ale nie ma innej
drogi – uwa¿a g³ówny geodeta kraju.
Z 9 rozporz¹dzeñ wykonawczych przygo-
towywanych w GUGiK wszystkie s¹ na eta-
pie albo uzgodnieñ miêdzyresortowych, al-
bo wnoszenia uwag zg³oszonych w trakcie
tych uzgodnieñ. 3 kolejne opracowuje Mini-
sterstwo Obrony Narodowej, jedno – Mini-
sterstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Prezes
Bujakowski ma nadziejê, ¿e sierpniowa ini-
cjatywa ministra rozwoju regionalnego i bu-
downictwa powierzenia GUGIK-owi pro-
wadzenia uzgodnieñ miêdzyresortowych
usprawni dalsze prace legislacyjne.

O szansach geodezji
w nowym ministerstwie

Wspó³praca z ministrem rozwoju regional-
nego i budownictwa Jerzym Kropiwnickim
uk³ada siê dobrze, choæ jest on cz³owie-

kiem bardzo zajêtym – zauwa¿a prezes Bu-
jakowski. Ilekroæ potrzebna jest interwen-
cja ministra, zawsze mo¿na na niego li-
czyæ. Tak by³o w przypadku rozporz¹dze-
nia o pañstwowym systemie odniesieñ prze-
strzennych, kiedy to minister Kropiwnicki
bra³ udzia³ zarówno w posiedzeniach Ko-
mitetu Spraw Obronnych, jak i Rady Mini-
strów.
Pytany o szanse geodezji w nowym mini-
sterstwie prezes GUGiK ocenia, ¿e w ka¿-
dej sytuacji istniej¹ szanse, powstaje tylko
pytanie, jak je wykorzystaæ: – W MSWiA
byliœmy w du¿ym resorcie, gdzie nasz bu-
d¿et by³ kropelk¹ i ³atwiej by³o staraæ siê
o œrodki finansowe. W MRRiB jesteœmy bli-
¿ej gospodarki przestrzennej, planowania
regionalnego i rozwoju gospodarczego. Tu-
taj nasz bud¿et jest istotn¹ czêœci¹ bud¿etu
resortowego i ka¿da z³otówka wiêcej ozna-
cza wyrwê gdzie indziej. Wynikaj¹ z tego
zarówno szanse, jak i zagro¿enia. Równie¿
od nas zale¿y, czy bêdziemy w stanie przed-
stawiæ interesuj¹ce, wa¿kie dla ca³ego re-
sortu problemy.

O ponadczasowych wizjach
PRGiK poprzedniej kadencji

Uchwa³a PRGiK z paŸdziernika 1994 r. g³o-
si³a, ¿e do najwa¿niejszych zadañ s³u¿by
geodezyjnej nale¿y prowadzenie, umacnia-
nie i wzbogacanie wszechstronnego krajo-
wego systemu informacji o terenie oraz
przekszta³cenie ewidencji gruntów w no-
woczesny, wielozadaniowy kataster nieru-
chomoœci jako zasadniczy sk³adnik krajo-
wego systemu informacji o terenie. Minê³o
6 lat, a uchwa³a nie straci³a nic na aktual-
noœci. Czy dlatego, ¿e cele by³y perspekty-
wiczne i dobrze okreœlone, czy te¿ nale¿y
uznaæ, ¿e po prostu nie uda³o siê ich osi¹g-
n¹æ?
Prezes Bujakowski: Jedno i drugie. Wizja
krajowego systemu informacji o terenie po-
jawi³a siê w ogólnych zarysach w 1989 r.
w ustawie Prawo geodezyjne i kartograficz-
ne. Od tego czasu by³y prowadzone prace

i widaæ ich efekty, a ¿e s¹ one niedostatecz-
ne – to te¿ prawda. Ale to s¹ procesy, a nie
jednorazowe zdarzenia. Realizacja nastêpu-
je na miarê mo¿liwoœci, a nie na miarê ocze-
kiwañ. Pozytywnym przyk³adem jest to, ¿e
koñczymy w³aœnie rozpoczêty w 1988 r. pro-
ces informatyzacji opisowej czêœci ewiden-
cji gruntów. Do zinformatyzowania zosta³o
60 obrêbów z 49 233 w ca³ym kraju.
Prof. Bogdan Ney: Powoli wchodzimy
w zagadnienia integracji informacji geome-
trycznych, opisowych, statystycznych i in-
nych w taki sposób, by wytwarzaæ infor-
macjê kompleksow¹. Szczêœciem w nie-
szczêœciu jest to, co jest charakterystyczne
dla bardzo szybkiego rozwoju techniki,
w szczególnoœci informatycznej, ¿e te za-
póŸnienia wychodz¹ nam na dobre, bo po-
jawiaj¹ siê nowe mo¿liwoœci techniczne.
Zbyt wolne tempo tych prac bierze siê i st¹d,
¿e w Polsce jest za du¿e upolitycznienie
dzia³alnoœci fachowej, zwi¹zane z upolitycz-
nieniem stanowisk. Co wiêcej, obserwuje-
my nadmiar koncepcji i zrywów w stosun-
ku do konsekwentnych realizacji progra-
mów. Efektywnoœæ nie jest taka, jaka mo-
g³aby wynikaæ z poszczególnych prób, ale
to wi¹¿e siê równie¿ z finansami.

O tym, czy dzisiaj
jesteœmy bli¿ej tych celów

Prof. Ney uwa¿a, ¿e 1994 rok to pocz¹tki
systemów informacji. Startowa³ wtedy np.
Ma³opolski System Informacji Przestrzen-
nej (miêdzy innymi z inspiracji obecnego
g³ównego geodety kraju, który by³ wów-
czas dyrektorem wydzia³u geodezji
w Urzêdzie Wojewódzkim w Krakowie).
Dzisiaj w wielu miejscach w kraju dzia³a-
j¹ bardziej lub mniej rozbudowane SIP-y.
Prezes Bujakowski podkreœla, ¿e jednym
z g³ównych celów okreœlonych w polity-
ce Rady Ministrów w odniesieniu do na-
szego dzia³u jest budowanie podstaw
prawnych, organizacyjnych i technicz-
nych systemu informacji przestrzennej
s³u¿¹cego planowaniu przestrzennemu,
rozwojowi gospodarczemu, ochronie œro-
dowiska i zarz¹dzaniu w sytuacjach kry-
zysowych. Drugi wa¿ny cel to rozwój
systemu katastralnego, równie¿ wystêpu-
j¹cego w relacji z SIP. Rola SIP w gos-
podarce jest bardzo istotna, a prace nad
nim s¹ zaawansowane. Choæ wiele zosta-
³o do zrobienia, to w ostatnich dwóch la-
tach widoczne jest wyraŸne przyspiesze-
nie. W³¹czenie siê w realizacjê tych ce-
lów to w³¹czenie siê w budowanie spo³e-
czeñstwa informacyjnego.

Opracowa³a Anna Wardziak
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